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Byens byrødder om Rebild Kommunes budget for 2024 
 
Navn: Mikkel Højsleth 

 

  
Parti: Det Konservative Folkeparti 
  
Udvalg: Beskæftigelsesudvalget 
  

 
Byrådet har netop vedtaget budgettet med 17 ud af 25 medlemmer, mens 6 stod udenfor – 
hvordan tror du, det vil påvirke stemningen og samarbejdet i byrådet i de kommende må-
neder og år? 
Jeg forventer vi fortsætter det gode og konstruktive samarbejde i udvalgene og byrådet. 
Vi har haft en meget lang budgetproces, og derfor kender alle i byrådet til de udfordringer 
og løsninger, som nu er vedtaget i budget 2024. Den lange proces har været god, og derfor 
forventer jeg også vi fortsætter det gode samarbejde. 
 
Byrådet har valgt at hæve den kommunale skat med 0,5% - hvad mener du om det? 
Det mener jeg er godt, for det var nødvendigt. Skatteforhøjelsen skal sammen med de struk-
turelle ændringer bruges til at investere i Rebild Kommune. 
Så selvom skattestigninger ikke er min livret, så er det både nødvendigt og ansvarligt, når 
man som jeg ønsker en robust og sund økonomi i Rebild Kommune. 
 
Hvis du var med i forliget: Var der knaster, der kunne have fået dig til at stå udenfor 
budgetforliget? 
Hvis du stod udenfor forliget: Hvilke knaster gjorde, at du stod udenfor? 
Der er mange ting i budget 2024 jeg gerne vil have været foruden. 
Ligesom budget 2023, så er dette også et sparebudget, hvor der er meget lidt plads til store 
visioner og politiske prioriteringer. 
Det har været vigtigt for Konservative, at vi laver de hårde men nødvendige strukturelle til-
pasninger, og ser længere frem en blot dette budget. 
Det har været en meget svær opgave, hvor aftalen mellem Regeringen og Kommunernes 
Landsforening (KL) har givet os meget svære rammebetingelser, og derfor er jeg glad vi er 
lykkedes med at lave de svære og hårde – men nødvendige – strukturelle tilpasninger. 
 
Hvor tilfreds er du i forhold til dine egne ønsker med det budget, der er vedtaget af fler-
talsgruppen i byrådet? 
 
Jeg er tilfreds med, at vi har vedtaget et økonomisk ansvarligt budget. 
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Hvilke tre ting er du allermest tilfreds med er kommet med på budgettet? 
Jeg er glad for vi har lavet et budget, som vil investere i skole og det specialiserede social-
område.  
Jeg er glad for budgettet er i balance. 
Og jeg er meget tilfreds med, at vi er 17 ud af 25, der står bag dette budget. 
 
Hvilke tre ting ærgrer du dig over ikke kom med på budgettet? 
Jeg er mest ærgerlig over, at der var fire partier eller 8 ud af 25 byrådsmedlemmer, som 
ikke kunne se sig selv i en budgetaftale. 
 
Er der noget i budgettet for 2024, der specielt tilgodeser de mindre bysamfunds beståen 
og eventuelle vækst? 
Et kommunalt budget i balance er en forudsætning for vækst i landsbyer og hele kommu-
nen. Og at vi skaber et økonomisk råderum i budgettet de kommende år, som vi kan priori-
tere og investere i lokalsamfund fremadrettet. 
Derfor er et budget i økonomisk balance det første skridt på vejen. 
Dernæst er de største opgaver, efter min mening, at skabe udvikling af vores landsbyer og 
mindre bysamfund ved at lave udviklingsplaner for hver enkelt by. Det arbejde ser jeg frem 
til. 
 
Der er dannet lokalråd i blandt andet Øster Hornum. Hvordan er lokalrådenes og byrå-
dets samarbejde forløbet? 
Jeg håber lokalrådene i højere grad vil være involveret gennem hele budgetprocessen, og 
ideelt set være aktiv hele året, fremfor kun at deltage i hørringsperioden. 
Byrådet startede budgetprocessen i udvalgsarbejdet allerede i foråret, og var derfor klædt på 
da den endelig budgetaftale mellem Regering og KL blev vedtaget i juni. 
Lokalrådene ser først budgetmaterialet i hørringsperioden, og har hverken tid eller mulig-
hed for at få samme baggrundsinformation, som de 25 byrådsmedlemmer. 
Jeg kunne godt tænke mig, at lokalrådene i højere grad var en del af budgetprocessen, og 
kendte til rammebetingelser og bindinger for hele Rebild Kommunes budget. 
 
Birkehøj bliver nedlagt – hvordan stiller du dig i forhold til det påtænkte friplejehjem i 
Øster Hornum 
Jeg er meget positiv overfor et friplejehjem i Øster Hornum. 
 
Øster Hornum Skole er kommet i netværk med Suldrup og Bavnebakkeskolen, men har 
Karensmindeskolen som overbygningsskole. Hvordan hænger det sammen – det er først 
og fremmest klassedannelsen i overbygningen samarbejdet handler om? Hvad skal man 
samarbejde med Bavnebakkeskolen om, når det ikke drejer sig om klassedannelsen? 
Den nye netværksstruktur er foreslået på baggrund af undersøgelser, anbefalinger og erfa-
ringer fra fagprofessionelle.  
Skolerne er selvstændige med egen bestyrelse og ledelse, og forventningen er derfor, at net-
værkene kan sparre og lære af hinanden. 
 
Øster Hornum Børneunivers”, der er sammenkobling af skole, SFO, børnehave og vug-
gestue, ophører og opdeles ledelsesmæssigt i skole og børnehave. Hvad er begrundelsen?  
Øster Hornum bliver opdelt i selvstændige skole og dagtilbudsenheder med hver sin besty-
relse og økonomi.  
Det samme gør sig gældende for ’Kilden’, som tidligere dækkede områderne i Rebild Øst, 
der nu er samlet og opdelt i selvselvstædige enheder.  
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Det betyder, at strukturen på skole- og dagtilbudsområdet er ens i hele Rebild Kommune. 
Og med en forventning om, at det kan bidrage til styrke hele skole- dagtilbudsområdet, når 
vi i de kommende år investerer og tilføre områderne flere økonomiske midler.  
 
Hvor lille skal børnetallet være i en skole, før du mener den er pædagogisk og økonomisk 
uforsvarlig at videreføre? 
Vi har i budget 2024 indskrevet, at hvis en skole har indskrivning på færre end 100 elever 
igangsættes dialog med Børne Familie Udvalget (BFU) og skolebestyrelsen om skolens vi-
dere udvikling. 
Hvis en skole i to sammenhængende skoleår har færre end 75 elever indskrevet, så indledes 
en proces for skolens afvikling. 
 
Det er en rettesnor for kommende byråd og skolebestyrelser, som har til hensigt at skabe 
sikkerhed omkring de mindre skoler. 
 
Ser du en risiko for at Øster Hornum Børneunivers kan være truet af lukning i ”næste 
omgang”? 
Vi har i budget 2024 indskrevet, at hvis en skole har indskrivning på færre end 100 elever 
igangsættes dialog med Børne Familie Udvalget (BFU) og skolebestyrelsen om skolens vi-
dere udvikling. 
Hvis en skole i to sammenhængende skoleår har færre end 75 elever indskrevet, så indledes 
en proces for skolens afvikling. 
 
Det er en rettesnor for kommende byråd og skolebestyrelser, som har til hensigt at skabe 
sikkerhed omkring de mindre skoler. 
 
Bevillingen til MeNaTeket i Øster Hornum er fjernet.  

1) Er det en normal procedure i kommunalpolitisk henseende?   
2) Er det fair? 
3) Hvordan synes du de frivillige skal agere nu? 

Vi skulle klippe en skaldet mand. Forstået på den måde, at alle de anlægsprojekter, der har 
været afsat penge til og er blevet overført fra budgetår til budgetår, de kunne ikke gennem-
føres. Der var ikke penge til de planlagte projekter. 
Så vi har valgt at klippe den skaldede mand ved at rydde op i listen af anlægsprojekter og 
starte forfra. 
Jeg håber stadig, og vil fortsatte bakke op og arbejde for, at MeNaTektet bliver realiseret.  
 
Cykelstien mellem Gl. Viborgvej og Sørup er i en elendig forfatning – sidste år var der 
bred tilslutning til at den skulle repareres, men intet er sket - hvad kan/vil du gøre for at 
få den i det mindste nødtørftigt repareret? 
Cykelstier er ønsket overalt i kommunen, og vedligehold af denne er også på prioriteringsli-
sten. Desværre er der andre steder der venter og trænger mere, fx mellem Hellum-Skørping 
eller Bælum-Terndrup. Heldigvis har ØH fornyeligt tilføjet cykelstien til Molbjerg, som 
også var mange år undervejs. 
 
Hvilke initiativer kan Rebild Kommune tage for at fremme ”den grønne omstilling” – så-
vel af hensyn til økonomi som til forsyningssikkerhed? 
N/A 
 

Er der noget i budgettet, der specielt tilgodeser Øster Hornum? 
Nej, jeg synes budgettet i sin helhed specielt tilgodeser Rebild Kommune. Og det kommer 
os alle til gode, når Rebild Kommunes økonomi er genoprettet. 
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Er der byrådspolitiske forhold, du gerne selv vil sige din ærlige mening om? 
Det har bestemt ikke været en dans på roser at være nyvalgt byrådsmedlem i denne valgpe-
riode. 
Krig og inflation er noget af forklaringen på de økonomiske udfordringer, som har fyldt det 
meste af den halvdel af valgperioden. 
Men Rebild Kommunes struktur på især skole og ældreområdet, og en optimistisk budget-
lægning har også betydet, at det økonomiske udgangspunkt har været udfordret. 
 
Vi har truffet svære – men nødvendige – beslutninger, og budgetprocessen er nu langt mere 
gennemsigtig, gennemarbejdet og veldokumenteret.  
Det er jeg meget tilfreds med, for det giver både nuværende og kommende byråd et langt 
bedre og oplyst grundlag at prioritere ud fra og træffe beslutninger på. 
  

 
 


